
 Consell Ciutadà per la Sostenibilitat 

 
COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL CIUTADÀ PER LA SOSTENIBILITAT  

 

Acta de la sessió del 30 de maig de 2023  

En sala virtual a través de la plataforma Zoom Meetings, el dia 30 de maig de dos mil vint-i-tres, a les 17 h, es 

reuneix la Comissió Permanent del Consell Ciutadà per la Sostenibilitat, sota la presidència del Sr. Sergi López-

Grado, vicepresident primer del Consell i representant del GIxSU, Grup d'Interès per la Sostenibilitat Urbana, 

assistit per la Sra. Marta Cuixart, com a secretària del Consell. 

Hi concorren els i les representants de les següents organitzacions membres de la Comissió Permanent: 

Organització Representant (Sr./Sra.) 

Vicepresidència Segona i representant de 

Posidonia Green Project 

Edoardo Brodasca 

ACEFAT, A.I.E Josep Maria Miranda 

ATTA Permacultura Maite Ninou 

CCOO de Catalunya Laura Diéguez 

Espigoladors / Es-imperfect Mireia Barba 

Formació i Treball Miquel Vidal 

Fundació Barcelona Comerç Mei Márquez 

Lluïsos de Gràcia David Montfort 

Rezero Rosa Garcia 

Science for Change Verónica Capsir 

Universitat de Barcelona –UB Teresa Sauras - Yera 

 

Hi assisteixen com a persones convidades:  

- Helena Barracó, Departament d’Equipaments i Programes de Sostenibilitat i Canvi Climàtic, 

Ajuntament de Barcelona. 

Suport a la Secretaria:  

- Anna Ferrer, Secretaria Barcelona + Sostenible  

- Núria Marqués, Secretaria Barcelona + Sostenible  

No assisteixen i s’excusen:  

- Sr. Lluís Sala, FEP Sant Ramon 

- Sra. Rosa Garcia, Rezero 

- Sr. Arnau Miquel, Singular Cowork 

Ordre del dia 

1. Seguiment del procés de renovació del Compromís per la Sostenibilitat 

 Informe final del Compromís Ciutadà per la Sostenibilitat 2012-2022 i presentació el Dia Mundial 

del Medi Ambient (9 de juny) 

 Cocreació del nou document marc de treball de Consell i la Xarxa B+S 

 Treball en els reptes col·laboratius inicials 

 Nou funcionament de la Xarxa Barcelona + Sostenible 

2. Proposta d’entitats significatives de ciutat i administracions a integrar al Consell 

3. Retorn de la sessió formativa sobre participació adreçada a les Vicepresidències del Consell  

4. Representació del Consell en altres òrgans i comissions 

5. Proposta de la propera convocatòria de la Comissió Permanent  

6. Torn obert intervencions 
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Temes tractats i acords presos 

 

Es recorda a les persones assistents que es va enviar amb anticipació a la Comissió Permanent un document 

per facilitar el seguiment dels diferents punts de l’ordre del dia. 

També s’informa que la sessió es gravarà a efectes d’elaboració de l’acta. 

1. Seguiment del procés de renovació del Compromís per la Sostenibilitat  

L’Helena Barracó, de l’Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat, exposa que per la coincidència de la renovació 

del Compromís per la Sostenibilitat amb la renovació del consistori, es considera més adient esperar a tenir 

interlocució amb el nou equip de govern per renovar el Compromís. L’Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat 

ha fet una reunió amb la gerent d’Ecologia Urbana, el gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans, la directora de 

Comunicació d’Ecologia Urbana i la directora de Recursos i Control de Gestió d’Ecologia Urbana en què s’han 

rebut recomanacions en aquest sentit. 

Explica que en principi el 17 de juny com a màxim es  constituirà l’Ajuntament i s’investirà l’alcalde o 

alcaldessa, però els acords, distribució de competències i nomenament de càrrecs es dilaten més en el temps i 

per tant es trigarà més en conèixer qui serà el regidor o regidora de l’àmbit de la sostenibilitat que assumeixi la 

Presidència del Consell de Sostenibilitat per delegació de l’alcalde o alcaldessa. 

 Informe final del Compromís Ciutadà per la Sostenibilitat 2012-2022 i presentació el Dia Mundial 

del Medi Ambient (9 de juny) 

L’Helena Barracó informa que la tramesa de l’informe final del Compromís Ciutadà per la Sostenibilitat 2012-

2022 a la Comissió Permanent ha hagut d’esperar a la realització de les eleccions per normativa electoral. 

En relació al Dia Mundial del Medi Ambient: la Xarxa en Transformació, tal com s’ha anunciat, l’acte es farà 

divendres 9 de juny de 12 a 14.30 h a l’Espai Bonnemaison (Sant Pere Més Baix, 7). 

Es comptarà amb una conferència de Marta Tafalla, filòsofa autora del llibre “Filosofía ante la crisis ecológica”. 

S’inclourà una taula rodona valorativa del Compromís Ciutadà per la Sostenibilitat 2012-2022, amb intervenció 

de Lluís Sala de FEP Sant Ramon i Rosa Garcia de Rezero per la seva trajectòria al Consell Ciutadà per la 

Sostenibilitat, i Irma Ventayol com a directora de l’Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat de l’Ajuntament. 

S’informa que Sergi López-Grado intervindrà a l’obertura de l’acte en representació del Consell Ciutadà per la 

Sostenibilitat. No obstant, no es podrà quedar a la segona part de l’acte per motius personals. 

Posidonia Green Project informa que no podran assistir a l’acte per coincidència amb un esdeveniment 

internacional de l’entitat i per tant no podran acompanyar la Vicepresidència Primera en les intervencions.  

Es demana si alguna persona de la Comissió Permanent que hagués participat en la sessió voluntària de 

selecció de  bones pràctiques destacades de la Xarxa Barcelona + Sostenible 2022 s’ofereix per intervenir en la 

part de l’acte dedicada a la presentació i reconeixement a les bones pràctiques, per explicar la valoració que es 

va fer des de la Permanent i felicitar les entitats.  

Acords: 

- Es farà arribar la versió provisional de l’informe final del Compromís Ciutadà per la Sostenibilitat 2012-

2022 després de la sessió.  

- Maite Ninou de Permacultura ATTA, que va participar a la sessió de valoració de bones pràctiques 2022,  

representarà el Consell a l’hora de fer el reconeixement de les bones pràctiques el dia 9 de juny, de la mà 

de Clara Sánchez-Castro Bonfill, la periodista conductora de l’acte. Es deixa la porta oberta a que una 

altra persona que participés en la valoració de les bones pràctiques les acompanyi a l’escenari. 

 

https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBcGxRIiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--be0ab40571b8b17395ff2371b04393d1c7086fac/Continguts_Comissio_Permanent_20230530.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBcGxRIiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--be0ab40571b8b17395ff2371b04393d1c7086fac/Continguts_Comissio_Permanent_20230530.pdf
https://www.barcelona.cat/barcelonasostenible/ca/entitats-i-empreses/activitats/dia-mundial-del-medi-ambient-2023-la-xarxa-en-transformacio
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBczVQIiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--d1aaa3bd27bd32eb41fcc2ef0c11037e3a4f9cda/Acta_Com_Permanent_20230425_peraprovar.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBamhTIiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--f6ceb90a9a5e1843797573def7558ba99c751696/Informe_final_CCS_2012-2022.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBamhTIiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--f6ceb90a9a5e1843797573def7558ba99c751696/Informe_final_CCS_2012-2022.pdf
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 Cocreació del nou document marc de treball de Consell i la Xarxa B+S 

En línia amb el que ha explicat a la introducció, l’Helena Barracó informa que s’ajorna el procés participatiu 

sobre el nou document marc fins que es pugui contrastar amb el nou govern municipal.  

 Treball en els reptes col·laboratius inicials 

L’Helena Barracó informa que s’està treballant internament en l’enriquiment dels reptes col·laboratius, en els 

criteris de priorització i l‘exploració d’agents clau que poden contribuir-hi. 

Destaca que s’ha incorporat el cicle de l’aigua explícitament als reptes recollint les consideracions del Plenari i 

la Permanent, com també la descarbonització. 

 La formulació més actualitzada dels reptes és la següent: 

ACTIVEM-NOS!: Traspassar usuaris del vehicle privat a la bici i a peu  

AL TERRAT CARREGUEM PILES: Comunitats energètiques 

ALIMENTA’T AMB SENY: Oferir opció vegetariana en els menús (restaurants, menjadors escolars, 
altres menjadors comunitaris, càterings) o prendre mesures per evitar el malbaratament alimentari  

UNA CIUTAT PLENA DE VIDA: Incrementar i millorar la superfície de verd en l’espai públic   

LIMITA’T I FES-TE CIRCULAR: Reduir el consum material i promoure la producció i el consum circular   

LOCALITZA’T: Promoure el consum en el comerç local de productes fabricats localment  

GESTIÓ DE L’AIGUA: Estalvi d’aigua 

PROTEGEIX-TE DEL FRED I LA CALOR: Oferir espais privats com a refugi climàtic  

DESCARBONITZA’T: Reducció de les emissions de GEH un 10% anual sense compensació ni inversió en 
empreses de combustibles fòssils  

 

Es manté la proposta de treballar-hi a la jornada “Fem Xarxing” prevista pel 29 de setembre.  

Des del GIxSU es valora positivament la incorporació del repte de la descarbonització. Sergi López-Grado 

considera que generalment s’associa descarbonització a consum energètic, quan el repte és molt més ampli i 

inclou l’arquitectura bioclimàtica. Suggereix que es podrà fer una  introducció al tema amb aportacions 

expertes d’una qüestió que no s’ha parlat gaire. En relació amb les aportacions d’agents clau, recorda que al 

mateix Consell hi ha entitats especialitzades com és el cas d’AuS. 

Des de CCOO es valora positivament la incorporació de la gestió de l’aigua, que consideren que s’ha de tenir al 

centre tenint en compte els augments de temperatures i del risc de sequera. Proposen que, a més de l’estalvi, 

s’incorporin també estratègies de recuperació d’aigua, de regeneració, de recursos hídrics alternatius. 

Helena Barracó apunta que en el sector turístic hi ha un marge de millora important, tenint en compte que el 

consum mig d’aigua d’un o una turista és el triple que el de les persones residents. 

Des del GIxSU es proposa que s’incideixi en el pla estratègic del clavegueram, i que s’explorin les possibilitats 

de recuperar aigua dels dipòsits de retenció d’aigües pluvials, recollint l’experiència d’altres ciutats que també 

tenen un règim de pluges irregular.  

Des d’ACEFAT s’aporta que el tema té un vessant important de normativa i legislació, sobre la qual calen 

replantejaments. A Califòrnia s’ha treballat llargament en la recollida d’aigua de pluja. D’altra banda, pel que fa 

al turisme, explica que a França ja s’han aplicat mesures amb resultats immediats, com és la reducció de la 

pressió d’aigua a les habitacions dels hotels. Planteja que es poden establir acords que ajudin. 
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Des d’ATTA es proposa que hotels i apartaments turístics hagin de tenir un sistema de recuperació d’aigües 

grises in situ per normativa, ja que ja estan desenvolupades tecnologies molt eficients. És una qüestió de 

circularitat. A més de l’estalvi d’aigua es reduiria la pressió sobre les estacions depuradores. 

Des de Lluïsos de Gràcia es pregunta a què es refereix el punt de refugis climàtics en espais privats. Helena 

Barracó respon que en aquest moment hi ha llistats més de 200 espais en els quals cercar confort en cas 

d’onada de calor, sobretot biblioteques i altres equipaments, i el propòsit seria ampliar-ho. Sergi López-Grado 

posa els exemples que es van donar en una sessió de presentació del Pàrquing Day: centres culturals, 

esportius, espais de culte, cinemes, espais tractats amb ombres... 

Acords: 

- Recollir a l’acta de la sessió les aportacions que les persones participants han fet als reptes 

 

 Nou funcionament de la Xarxa Barcelona + Sostenible 

L’Helena Barracó informa que es duran a terme les sessions de contrast sobre el nou funcionament de la Xarxa 

B+S que es van anunciar a la sessió anterior de la Comissió Permanent. Seran sessions de dues hores, de 

plantejament de propostes i sobretot d’escolta activa. 

S’informa que actualment hi ha consens pel que fa dues de les sessions: 

- Empreses: 12 de juny de 17.30 a 19.30 h  

- Entitats: 14 de juny de 17.30 a 19.30 h 

S’estan concretant les dates per a les sessions de comerços, escoles i ciutadania. 

La proposta d’incorporar ciutadania a títol personal a la Xarxa Barcelona + Sostenible es reflecteix en una 

sessió de contrast dedicada específicament a aquesta qüestió, a la qual s’estan convidant equipaments 

ambientals i participants de l’assemblea ciutadana pel clima, entre altres.  

Posidonia Green Project demana que a l’hora de fer aquestes sessions es tingui en compte l’equilibri entre els 

diferents sectors, la pluralitat de temàtiques i d’àmbits d’intervenció de les organitzacions.  

2. Proposta d’entitats significatives de ciutat i administracions a integrar al Consell  

La secretària recorda la proposta d’entitats significatives de ciutat i administracions a integrar al Consell que va 

fer la Permanent a la plataforma Decidim. S’inclou aquest punt a l’ordre del dia per informar sobre l’estat del 

procés.  

Membres de la Permanent van fer un total de 14 propostes d’entitats significatives i 2 d’administracions 

públiques a incorporar al Plenari del Consell.  El recolzament a les propostes per part de la mateixa Comissió 

Permanent va ser baix i pot diferenciador, de 1 a 3 suports.  

Tenint en compte aquest resultat, des de la Secretaria es proposa deliberar sobre aquest llista en una propera 

reunió de la Comissió Permanent. Més tenint en compte que segons el reglament aquestes entitats són 

designades per la Presidència del Consell un cop escoltada la Comissió Permanent. 

En resposta a petició d’aclariments, la secretària recorda quantes entitats poden accedir per aquesta via al 

Consell. Segons el reglament, poden accedir al Consell un màxim de 10 entitats significatives de ciutat, de les 

quals 4 són les reconegudes en la concertació, i ja s’han integrat al Consell: CCOO, Foment del Treball, PIMEC i 

UGT.  Per tant, queden un màxim de 6 places. Pel que fa a les administracions públiques són un màxim de 7 

incloent l’Àrea Metropolitana de Barcelona, la Diputació i la Generalitat, que ja han acceptat formar-ne part. 

Per tant, queden un màxim de 4 places. 

Des de les entitats es fa l’observació de que en la proposta s’hauria de mantenir l’equilibri actual de 

composició del Consell. 

https://www.decidim.barcelona/assemblies/comissio-permanent-consell-sostenibilitat/f/5551/
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ATTA fa la petició de tornar a obrir la possibilitat d’activar els suports al Decidim per  suport per aquelles 

entitats que no van estar a temps de fer-ho en el període establert. 

Acords: 

- S’acorda incloure en una propera reunió de la Permanent la deliberació sobre les possibles entitats 

significatives de ciutat i administracions a incorporar al Consell, en base a la proposta treballada a la 

plataforma Decidim Barcelona. Abans de la reunió es farà el recordatori i s’obrirà novament la possibilitat 

de sumar recolzaments de la Permanent a la plataforma Decidim Barcelona com a informació per iniciar 

la deliberació a la sessió. 

3. Retorn de la sessió formativa sobre participació adreçada a les Vicepresidències del Consell  

La Vicepresidència informa breument sobre  la formació de participació que es va fer el 24 de maig, adreçada a 

membres de les Vicepresidències dels Consells sectorials de l’Ajuntament. 

Va ser una sessió amb una part expositiva i una altra d’intercanvi entre participants. Hi van participar 14 dels 

23 consells convocats:  

Consell Assessor de les Persones Grans 

Consell Assessor Municipal d’Universitats 

Consell Ciutadà per la Sostenibilitat 

Consell de Cultura 

Consell de la FP de Barcelona 

Consell de l'Habitatge Social 

Consell de Turisme i Ciutat 

Consell LGTBI  

Consell de les Dones 

Consell Municipal de Benestar Social 

Consell Municipal de Cooperació i Justícia global 

Consell Municipal del Poble Gitano 

 

Pel que fa als continguts, la Vicepresidència destaca l’interès dels pòsters de síntesi sobre el Reglament de 

Participació que es van distribuir i explicar. 

D’altra banda, pel que fa a la possibilitat que els acords dels consells siguin vinculants per l’Ajuntament, es va 

explicar que des l’any 1978 i la subsegüent elecció dels ajuntaments democràtics, els consells municipals no  

poden ser òrgans vinculants. El que sí que es pot fer és portar qüestions al Ple de l’Ajuntament via Consell de 

Ciutat.  

La sessió es va valorar positivament i es va obrir la possibilitat d’organitzar-ne més. 

La Secretària afegeix que el referent de Democràcia Activa pels consells sectorials, Orland Blasco, dona moltes 

facilitats per atendre consultes i propostes. La Secretaria es posa a disposició per vehicular qualsevol qüestió.     

 

Acords: 

Compartir amb la Comissió Permanent i els membres del Consell els materials que es van utilitzar a la sessió. 

- Pòster sobre els Òrgans de Participació 

- Pòster sobre els Processos Participatius  

https://bcnroc.ajuntament.barcelona.cat/jspui/bitstream/11703/126131/3/ORGANS%20OKOK_QROK.pdf
https://bcnroc.ajuntament.barcelona.cat/jspui/bitstream/11703/126162/1/PROCESOSOKOK_QROK.pdf
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4. Representació del Consell en altres òrgans i comissions  

La Vicepresidència Primera informa de la representació del Consell a: 

 Consell de Ciutat 

Aquest òrgan encara no ha realitzat cap sessió plenària des del canvi de referent del Consell de 

Sostenibilitat. Sí que hi ha hagut activitat de grups de treball. 

 

 Grup de treball d’Habitatge 

És un nou grup de treball del Consell de Ciutat i el Consell de l’Habitatge Social. Ha realitzat dues 

sessions des de la seca constitució. Ha posat el focus en la problemàtica de la gentrificació i els 

mecanismes per eviar-la. 

 

 Comissió de valoració d’Espais d’Ombra (en el marc del Pla Clima) 

Es tracta de la convocatòria d’un concurs de propostes de disseny d’ombratges efímers a l’espai 

públic, amb tres modalitats. S’ha demanat que formi part de la comissió de valoració la 

Vicepresidència Primera del Consell Ciutadà per la Sostenibilitat, en representació de la societat civil. 

El dia 31/6 es fa la sessió de presentació del concurs.  

 

Posidonia Green demana que es reclami a la Secretaria del Consell de Ciutat que com a Vicepresidència del 

Consell de Sostenibilitat rebin els comunicats, i des de la Secretaria se’n pren nota. 

 

5. Proposta de la propera convocatòria de la Comissió Permanent  

La secretària recorda que segons el reglament del Consell, la Comissió Permanent ha de fer un mínim d’una 

sessió ordinària per trimestre. La reunió actual correspon al segon trimestre (abril – juny). La següent reunió 

correspondrà al tercer trimestre (juliol-setembre).  

Hi ha consens en què és pertinent esperar a la formació de l’equip de govern i a la persona delegada per 

l’alcaldia per presidir aquest Consell i iniciar interlocució. Es considera adient preveure data de la Comissió 

Permanent al setembre.  

S’informa que Singular Cowork no té disponibilitat els dimarts i per tant renunciarà a formar part de la 

Comissió Permanent en cas que les reunions es mantinguin aquest dia de la setmana. S’està d’acord en vetllar 

per canviar o variar els dies de la setmana.  

 

6. Torn obert d’intervencions  

Sense més intervencions, es dona per tancada la sessió, agraint la presència de les organitzacions i persones 

participants. La sessió finalitza a les 18.55 h. 

 

 

 

 

Secretària del Consell    VIP La Vicepresidència Primera 

https://bithabitat.barcelona/projectes/ombratge/

